

## FOREIGN RELATIONS OF THE UNITED STATES, 1948, WESTERN EUROPE, VOLUME III

859.20/3-2748: Telegram

### *The Ambassador in Denmark (Marvel) to the Secretary of State*

TOP SECRET

COPENHAGEN, March 27, 1948—11 a. m.

286. My conversation March 24 with Hedtoft and subsequent foreign affairs meeting (mytel 275, March 24) reveal determination of Denmark's ultimate course of action unlikely to be made until after Italian elections and terms of Finnish-Soviet agreement known. However, this much is clear:

- (1) Danes will resist, there will not be another April 9, 1940.
- (2) If approached Danes will flatly reject either (a) military or (b) nonaggression pact with Soviets.
- (3) Danes watching with great interest for reaction of US to Norway's request for military assistance.
- (4) Danes dubious of favorable reply to Norway's identical request to British.

MARVEL

Dansk oversættelse:

Telegram fra den amerikanske ambassadør i Danmark (Marvel) til den amerikanske udenrigsminister

YDERST HEMMELIGT

København, den 27. marts 1948 kl. 11.

286. Min samtale den 24. marts med Hedtoft og det efterfølgende møde i Udenrigspolitisk Nævn (mit telegram 275, 24. marts) viser, at den endelige fastlæggelse af, hvilken kurs Danmarks indsats skal følge, sandsynligvis først vil ske, når det italienske valg er overstået og vilkårene i den finsk-sovjetiske pagt er kendte. Så meget ligger dog fast:

- 1) Danskerne vil forsvare sig, der vil ikke blive en ny 9. april 1940.
- 2) Hvis de får en henvendelse, vil danskerne blank afvise såvel (a) en militærpagt som (b) en ikke-angrebspagt med Sovjet.
- 3) Danskerne følger med stor interesse USA's reaktion på Norges anmodning om militær bistand.
- 4) Danskerne tvivler på et gunstigt svar på Norges lignende anmodning til briterne.

Kilde: <https://history.state.gov/historicaldocuments/frus1948v03/d60> (FRUS, 1948, bind III, s. 68)

© koldkrig-online.dk 2021